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PASSAR DE BABEL A PENTECOSTA 
 

 
Benvolguts diocesans: 
 
El relat sobre l’esdevingut en Pentecosta, que es recull en el llibre dels Fets, subratlla el contrast entre 
el que va ocórrer a Babel i el succeït en Pentecosta. A Babel els homes van decidir construir una torre 
amb aquest objectiu: “fem-nos famosos” (Gen 11, 4). L’ésser humà va pretendre construir la unitat 
de la humanitat sobre si mateix, sobre el seu desig de poder i de fama, sobre la seva supèrbia. Molt 
diferent és l’actitud dels apòstols en Pentecosta. Ells “proclamaven les meravelles de Déu” (Fets 2, 
11). No pretenien aixecar un monument per a si mateixos, sinó per a Déu. 
 
L’ésser humà porta en les seves entranyes el desig d’unitat, perquè està fet per a la felicitat, que 
només s’aconsegueix quan vivim en comunió amb els altres. Ara bé, existeixen dos projectes diversos 
d’unitat: Babel i Pentecosta, la unitat basada en el mateix home i la unitat fundada per l’Esperit de 
Déu. La Sagrada Escriptura ens adverteix que la primera unitat és enganyosa, perquè condueix a la 
diversitat de llengües, que porta a la confusió i a la dispersió; mentre que la unitat que crea l’Esperit 
és interior, profunda, i porta al fet que cadascun comprengui les meravelles de Déu en la seva pròpia 
llengua.La unitat de Babel es dóna quan un vol ser “famós” i es posa com el centre del món. Però com 
som molts i molt diversos, aquest projecte només pot conduir a la dispersió, a la separació. Per contra, 
la unitat de Pentecosta procedeix de posar com a centre a Déu. L’Esperit destrueix tot afany de 
vana glòria del cor humà i li empeny a gloriar-se  
només en Déu. 
 
La millor prova de tot això la tenim en l’actitud dels apòstols. Abans de Pentecosta, cadascun 
caminava buscant-se a si mateix, aspirant a ocupar els millors llocs i ser el més gran; per això hi havia 
baralles i discussions entre ells. En canvi, després de Pentecosta, quan l’Esperit desplaça els seus 
pensaments d’ells mateixos a Déu, podran formar una veritable comunitat, en la qual tots tenien “un 
sol cor i una sola ànima” (Fets 4, 32). 
 
Hem de passar de Babel a Pentecosta, de posar-nos a nosaltres com a centre a deixar que l’Esperit de 
Déu sigui el que realitzi el do de la unitat. Aquesta unitat de l’Esperit és la que ha de sostenir les altres 
unitats: la unitat d’un matrimoni, d’una associació o d’una comunitat cristiana. En l’Esperit, podem 
ser “un sol cos” (Ef 4, 4), perquè des de l’Esperit els altres no són un infern ni un abisme fosc sinó 
germans: “som membres els uns dels  
altres” (Rom 12, 5). 
 
El pas de Babel a Pentecosta ha de realitzar-se en cadascun de nosaltres. Per a això, és recomanable 
que ens preguntem pels motius de les nostres accions. És possible que siguem catequistes o membres 
d’un consell pastoral; pot ser que siguem sacerdots o religiosos. Però sempre hem de preguntar-nos: 
què és el que mou el meu obrar? Per què ho faig? Tracto de fer-me famós a mi mateix o a Déu? Si 
som sincers, veurem que necessitem convertir-nos constantment de la divisió, que procedeix de 
posar-nos en el centre a nosaltres mateixos, a la unitat, que procedeix de l’Esperit de Déu. Que aquest 
Esperit ompli el nostre ésser i ens permeti viure com a homes nous. 
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